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سهم ایران از تولید جهانی، کمتر از 2 درصد
طبق داده های وزارت کشاورزی آمریکا، در سال زراعی 2023 - 2024 تولید 
گندم ایران به 14 میلیون تن خواهد رسید. رقمی که نسبت به سال زراعی قبلی 
رشــد را نشان می دهد. اما کماکان 1.5 میلیون تن گندم کمتر از سال 2020-
2019 تولید شــده است. براساس داده های وزارت کشــاورزی ایران هم اکنون 
میزان تولید گندم به رقم 13.5 میلیون تن رســیده اســت.به گزارش اکوایران، 
براســاس اعلام وزارت جهادکشاورزی در ســال زراعی جاری یعنی سال زراعی 
1403-1402 میزان تولید گندم ایران به 14 میلیون تن خواهد رســید. رقمی 
که باتوجه به میزان تولید سال زراعی قبل می توان به تحقق آن امیدوار بود. در 
ســال زراعی پیش 1402-1401 باتوجه به حمایت های دولت و شرایط مساعد 
آب و هوایی تولید به رقم 13.5 میلیون تن رســید.رقمی که با داده های وزارت 
کشاورزی آمریکا مشابه اســت. وزارت کشاورزی آمریکا در گزارشی درخصوص  
وضعیت تولید غلات جهان اعلام کرد ایران در سال زراعی 2023-2022 رقمی 
برابر  13.2 میلیون تن گندم تولید کرده اســت و در سال زراعی 2024-2023 
تولیدش به رقم 14 میلیون تن خواهد رســید که سهمی کمتر از 1.8 درصد از 
تولید جهانی دارد. البته هنوز میزان تولید ایران به ســال های 2021- 2020 و 
2020-2019 نرسیده است. به طوری که اکنون نسبت به سال 2019-2020 ، 
افتی بیش از 1.5 میلیون تنی در تولید گندم را تجربه می کنیم.بر اساس داده های 
وزارت کشاورزی آمریکا، در میان کشورهای بزرگ تولیدکننده گندم رتبه 13 از 
آن ایران است. پس از ایران قزاقستان، برزیل و مصر قرار دارند.برمبنای داده های 
موجود، چین بزرگترین تولیدکننده گندم دنیا در سال 2024-2023 بوده است . 
در این مقطع چین 137 میلیون تن گندم  تولید خواهد کرد که این رقم نسبت 
به سال قبل میلادی حدود 700 هزار تن کاهش دارد.در این مقطع زمانی میزان  
تولید اتحادیه اروپا با بیش از  134 میلیون تن و هند با 110 میلیون تن گزارش 
شــده است که نشان از جایگاه دوم و ســوم آنها می دهد. بر اساس این گزارش 
روسیه توانسته موقعیت خود به عنوان چهارمین تولیدکننده بزرگ گندم جهان 
در ســال 2023 را حفظ کند. آمریکا، کانادا، پاکستان، استرالیا، اوکراین، ترکیه، 

آرژانتین، و انگلیس به ترتیب در رتبه های پنجم تا دوازدهم هستند.

قیمت مصوب لاستیک اعلام شد
رئیس ســازمان حمایــت مصرف کنندگان و تولیدکننــدگان از ثبت و ابلاغ 
قیمت مصوب لاســتیک خبر داد.به گزارش ایســنا، حســین فرهیدزاده ضمن 
اعلام این خبر اظهار کرد: قیمت مصوب در ســامانه 124 ثبت و همین قیمت 
به اتحادیه فروشندگان لاستیک ابلاغ شده است؛ بر این اساس متقاضیان خرید 
لاستیک می توانند با مراجعه به واحدهای صنفی، تایر مورد نظر خود را با قیمت 
مصوب خریداری کنند.رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
تصریح کرد: مشــتریان در صورتی که با موارد تخلف واحدهای صنفی و فروش با 
قیمت بالاتر از قیمت مصوب، مواجه شــدند، می توانند از طریق سامانه 124 )یا 
شماره گیری تلفن 124( گزارش تخلف را اطلاع رسانی کنند؛ این اطلاعات توسط 
بازرســی اصناف و همکاران سازمان صمت استان ها اخذ می شود و مورد بررسی 
قرار خواهد گرفت.وی افزود: در صورت احراز تخلف، حتما با واحد صنفی متخلف، 

برخورد قانونی خواهد شد.

پهلوگیری کشتی ۶۳ هزار تنی گندم در بندر امام)ره(
مدیر کل غله و خدمات بازرگانی خوزســتان از پهلوگیری یک کشــتی حامل 
بیــش از ۶3 هزار تن گندم در بندر امــام خمینی خبر داد.امید جهان نژادیان در 
گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: یک فروند کشتی اقیانوس پیما حامل بیش از ۶3 
هزار تن گندم در پایانه تخصصی اسکله 18 بندر امام خمینی )ره( پهلو گرفت.وی 
افزود: محموله این کشتی اکنون در حال تخلیه در اسکله تخصصی غلات بندر امام 
اســت و پس از آن به مناطق مورد نظر حمل خواهد شد.مدیر کل غله و خدمات 
بازرگانی خوزستان گفت: این محموله  توسط شرکت بازرگانی دولتی ایران وابسته 
به وزارت جهاد کشاورزی از کشور روسیه خریداری شده و براساس برنامه ریزی های 
انجام شــده این محصول به اســتانهایی که به گندم کیفی نیازمند هستند، حمل 
می شــود. جهان نژادیان عنوان کرد: واردات غلات مورد نیاز کشور با هدف تامین 

پایدار این کالای اساسی و بالا بردن ضریب امنیت غذایی انجام می شود.

پیشنهاد تشکیل صندوق مشترک بین ایران و برزیل 
رئیس هیات مدیره اتاق ایران و برزیل با بیان اینکه در حال حاضر بزرگترین 
مشکل بین تاجران ایرانی و برزیلی، انتقال پول است، تصریح کرد: این مشکل با 
توجه به حضور ایران در بریکس به  راحتی قابل حل اســت و به زودی می توانیم 
با توافق بانک های دو کشــور، صندوق مشترک پولی برای پرداخت مطالبات ارز 
حاصل از صادرات یا واردات بازرگانان هر دو کشور را فراهم کنیم.به گزارش ایسنا، 
سید فخرالدین عامریان، از دیدار اعضای هیئت مدیره اتاق بازرگانی ایران و برزیل 
با سفیر جدید برزیل خبر داد و گفت: در این دیدار از سفیر جدید برزیل دعوت 
شــد تا با حضور و بازدید از استان های مختلف ایران، از نزدیک با پتانسیل های 
موجود در هر یک از اســتان ها آشنا شود. چراکه طرح سفرهای استانی با حضور 
نمایندگان اتاق مشترک و سفارت برزیل، زمینه ساز مناسب و موثری در جهت 
همــوار کردن راه تجار ایرانی در برزیل اســت.وی با بیــان اینکه در حال حاضر 
بزرگترین مشکل بین تاجران ایرانی و برزیلی، انتقال پول است، تصریح کرد: این 
مشــکل با توجه به حضور ایران در بریکس به راحتی قابل حل اســت و به زودی 
می توانیم با توافق بانک های دو کشــور، صندوق مشــترک پولی برای پرداخت 

مطالبات ارز حاصل از صادرات یا واردات بازرگانان هر دو کشور را فراهم کنیم.

ایجاد پلتفرم جدید در فضای متاورس 
توسط یک ایرانی

یــک کارآفریــن و ایده پرداز ایرانــی موفق به ایجاد یــک پلتفرم در فضای 
متاورس شــد. تیم رسانه ای یاهو در گفت وگویی با سیدمهداد خاتمی کارآفرین 
ایرانــی از طراحی  یک پلتفرم چندمنظوره به عنوان یک اکوسیســتم اجتماعی 
جدید متاورس خبر داد.  به گفته این کارآفرین ایرانی پلتفرم او، یک اکوسیستم 
اجتماعی جدید متاورس اســت که ارتباط بین علاقه مندان به ارزهای دیجیتال 
را تسهیل می کند و فرصت های معاملاتی را بهبود می بخشد.این پلتفرم بر روی 
استفاده از مزایای کریپتو و متاورس و همچنین تحول دیجیتالی که برای اقتصاد 
به ارمغان می آورد، تمرکز دارد.خاتمی معتقد اســت که متاورس کاربران بسیار 
بیشــتری از آنچه مردم فکر می کنند دارد و می توانــد به کاهش هزینه ها در 
صنایع مختلف کمک کند. برای مثال، با روی آوردن افراد بیشــتری به آموزش 
آنلاین، متاورس می تواند به ایجاد دوره های آموزشی مجازی با هزینه کم کمک 
کند و مردم را در سراســر جهان قادر به دریافت آمــوزش بهتر کند.او در ادامه 
گفت وگویش با یاهو از پتانسیل بی سابقه کریپتو خبر داد و افزود: آلت کوین های 
زیادی در این ســال ها ظهور کرده اند. آنها شاهد افزایش بیش از 1000 درصدی 
بوده  و در آرزوی ســودهای بالایی برای ســرمایه گذاران بوده اند.ایده او مردم را 
تشــویق می کند تا بیشــتر در مورد کریپتو بیاموزند و آگاهــی آنها را از روندها 
افزایش می دهد.  به گفته این کارآفرین ایرانی یادگیری بیشتر در مورد رمزنگاری 
و افزایش آگاهی به مردم کمک می کند تا متوجه شــوند که چگونه می توانند با 
پرتفوی های کم خطر درآمد بهتری کســب کنند. نقض امنیت و هک از دلایلی 
هســتند که مردم برای سرمایه گذاری در ارزهای دیجیتال مردد کرده اما با این 
حال، قراردادهای هوشمند، اعتماد را به ارزهای دیجیتال بازگردانده و همچنین 
به آنها کنترل بر کیف پول دیجیتال خود و آزادی سرمایه گذاری بنا به صلاحدید 
را می دهد. خاتمی با بیان اینکه تنوع یکی دیگر از مزایای قراردادهای هوشمند 
است،  تصریح کرد:  طیف گسترده ای از قراردادهای هوشمند قابل اجرا هستند و 
می توان یکی را با توجه به نوع معامله انتخاب کرد. اینها دلایل قانع کننده ای برای 
پیاده سازی فناوری بلاک چین در سیستم معاملاتی کشور هستند.مهداد خاتمی، 
فعال اقتصادی که معتقد اســت متاورس و کریپتو عاملی در جهان جدید برای 
کاهش هزینه در آموزش و سرگرمی و همچنین برای کسب و کارها و افراد برای 
کسب سود بیشتر هستند، تاسیس شده است. او معتقد است که باید از پل دانش 

عبور کرد تا بتوان از این منابع حداکثر استفاده را کرد.

کشاورزی

اخبار کوتاه

ارز دیجیتال

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به انتظارت 
منفی در جامعه گفت: تیمی در خارج کشــور 
با عملیات روانی درحــال تلاش برای متلاطم 
کردن بازار هســتند؛ تا بــازار آرامش دارد فوراً 
مصاحبه هایی را به نقل از مقامات آمریکا و قطر 
و... علیــه ایران منتشــر می کنند؛ فنر مجازی 
درســت کردند و مدام دارند انتظارات تورمی 
را برای فعالان اقتصــادی زنده نگه می دارند و 
مدام می گویند »فنر ارز فشرده شده است و تا 
آخر ســال رها می شود«.به گزارش خبرگزاری 
رئیس کل  فرزیــن  محمدرضــا  خبرانلایــن، 
بانــک مرکزی در دهمین همایــش بانکداری 
الکترونیک و نظام های پرداخت، اظهار داشت: 
باتوجه به حوادث غزه ابتدا باید بگویم این ظلم 
آشکار که بر مردم فلســطین شده است قابل 
تحمل نیســت و امیدوارم ایــن موضوع به نفع 
مردم فلســطین به سرانجام برسد.او در ادامه با 
بیان اینکه »اقدامات خوبی در حوزه بانکداری 
الکترونیک طی ســالهای گذشــته انجام شده 
اســت«، افزود: هوش مصنوعی، تصمیم گیری 
براساس داده و اطلاعات را هموار می کند؛ باید 
در حکمرانی نیز به ما کمک کند و به بینشــی 

تبدیل شود.
رئیــس کل بانــک مرکزی ضمــن تصریح 
به اینکــه »باید در هوش مصنوعــی جزو ده 
کشــور اول دنیا باشیم«، گفت: ما در بعضی از 
حوزه ها عملکردمان خوب است به خصوص در 
زیرســاخت ها؛ خیلی از کشورها از الکترونیکی 
بــودن 97 درصد زیرســاخت پرداخت تعجب 
می کردند. الآن 90 درصد چکها صیادی است و 
این روی قابل اعتماد شدن چک تأثیرگذار بوده 
است.فرزین ادامه داد: احراز هویت غیرحضوری 
نیز از اقدامات خوب دیگر است که دستورالعمل 
آن از سوی بانک مرکزی ابلاغ شده است؛ بانکها 
هم اقدامات خوبی داشتند.وی اضافه کرد: 12 
میلیون و 300 هزار حســاب تفکیک شــدند؛ 
2 میلیون و 300 هــزار حقوقی و 10 میلیون 

حساب حقیقی بوده است.
او در ادامه درباره آسیب شناسی نظام بانکی 
گفت: ما در نظام بانکی و بانک مرکزی مشکلات 
زیادی داریم و برای رسیدن به بانکداری مرکزی 
مطلوب راهی طولانی داریم.فرزین گفت: بانک 
مرکزی باید بتواند از هوشمندی استفاده کند 
و ایــن بحث می تواند در نظــارت به ما کمک 
کنــد. ما در بانک مرکــزی در بحث نظارت با 
مشکل مواجه ایم و این یکی از معضلات بانک 
مرکزی کشورمان است که نظارت دقیقی روی 
بانکهــا نداریم.رئیس کل بانــک مرکزی با ابراز 
اینکه »اگر نظــارت دقیق بر بانک ها و گردش 
پول و ارز در کشــور داشــته باشیم بسیاری از 
نوســانات را می توانیم کنترل کنیم«، تصریح 
کرد: پول و ارز باید رصد بشــوند؛ این بیشــتر 
از طریق سیستم بانکی انجام می شود؛ پول ما 
باید حکمرانی لازم را داشــته باشد.وی گفت: 
مراودات با کشــورهای مختلف داریم ولی هیچ 
نظارت دقیقی وجود ندارد و خیلی از آسیب ها 

به خاطر عدم نظارت و اجرای مقررات است.وی 
با بیان اینکه »می خواهیم مرتب بانکها و پول را 
رصد کنیم ولی در این حوزه مشــکل داریم«، 
افزود: مشــکل دیگر تولید آمار است؛ داده های 
اقتصاد کلان باید ابزاری برای سیاســت گذاری 
 و پیش بینی آینده باشند؛ الآن آمار و اطلاعات 
موجود این کمک را نمی کند؛ به صورت نسبی 
می گویم؛ اما آمار اصلًا به روز نیســت و مبتنی 
بر آمار گذشته است؛ دیتای تورم مربوط به دو 
سال گذشته اســت و چه کمکی به ما می کند 
در سیاست گذاری؟!فرزین گفت: این آمار بیشتر 
ابزاری برای منافع سیاسی شده است و کمکی 
به ما به عنوان سیاســت گذار نمی کند! ما باید 
منافع ملی آمار اقتصــادی را حس کنیم. آمار 
اقتصادی را تولید نمی کنیم که یکی بگوید »من 
خوب بودم، دیگری بد«؛ باید آماری تولید شود 
که به ما کمک کند تا بدانیم سیاست بعدی ما 

باید چه شود.
وی اضافه کرد: می گوینــد »بانک مرکزی 
مسئول تورم یا مسئول ارز است.«، نه، این طور 
نیست عوامل متعددی تأثیرگذار هستند.فرزین 
پیش بینی پذیر کردن اقتصــاد را موضوع مهم 
دیگری دانســت که باید به آن پرداخته شود و 

گفت: در این حوزه هم دچار مشکل هستیم؛ در 
سالهای قبل تکانه های متعددی داشتیم که اگر 
قابل پیش بینی بود آثار منفی کمتری را شاهد 
بودیــم.وی افزود: باید بتوانیم خوب پیش بینی 
و پیش نگری کنیم و سیاســت متناسب اتخاذ 
کنیم تا آثــار منفی تکانه هــا را خنثی کنیم. 
به موقع نمی توانیم  تصمیمات مناسب اقتصادی 
بگیریم و شــوک هایی را که بــه اقتصاد وارد 

می شود، پیش بینی کنیم.
ارزمفتبهکسینمیدهیم

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به انتظارت 
منفی در جامعه گفت: تیمی در خارج کشــور 
با عملیات روانی درحــال تلاش برای متلاطم 
کردن بازار هســتند؛ تا بــازار آرامش دارد فوراً 
مصاحبه هایی را به نقل از مقامات آمریکا و قطر 
و... علیــه ایران منتشــر می کنند؛ فنر مجازی 
درست کردند و مدام دارند انتظارات تورمی را 
برای فعالان اقتصادی زنده نگه می دارند و مدام 
می گویند »فنر ارز فشــرده شده است و تا آخر 

سال رها می شود«.
وی بــا تأکید بــه اینکه »نه تنهــا عملیات 
روانی بلکه عملیات واقعــی می کنند«، گفت: 
طی روزهای اخیــر توافقات بســیار خوبی با 

وزارت صمت و شــهرداری تهران برای واردات 
خودروهای برقی داشتیم زیرا منابع ارزی ما در 
شرایط خوبی اســت؛ هیچ مشکلی در بازار ارز 
نداریم؛ تسلطمان نیز در حوزه ارز بسیار افزایش 
یافته اســت. ارزمان را به مفتی خرج نمی کنیم 
و بابت زیرســاختهای کشــور خرج می کنیم؛ 
ارز را مفت به کســی نمی دهیم، ارز دست هر 
کسی هم هست باید برگرداند، زیرا ارز کالایی 
عمومی است و همه ارز باید به کشور برگردد، 

این موضوع بخشی از سیاست تثبیت ماست.
وی همچنین از کاهش نرخ رشد نقدینگی 
از بــالای 40 به 2۶ درصد خبــر داد و گفت: 
سیاســت تثبیت سیاســت قطعی ماســت و 
کوتاه هم نمی آییم؛ انتظارات تان را با سیاست 
تثبیــت هماهنگ کنید و بــه فنرهای خیالی 
که می سازند توجه نکنید، به تئوری های الکی 
توجــه نکنید.رئیس کل بانــک مرکزی تأکید 
کرد: انتظارات برای ما خیلی مهم اســت و اگر 
مردم به مــا اعتماد نکنند و به این تئوری های 
الکی و فنرهای ســاختگی توجــه کنند، کار 
سخت می شــود ولی اگر اعتماد داشته باشند 
این تیــم هیچ کاری نمی تواننــد انجام دهند.
در ســال 90 بالاتریــن میزان تــراز تجاری را 

داشــتیم ولی با فضاســازی روانی بازار به هم 
ریخت؛ هر شــب ایــن آقایان روایــت دارند و 
زمان تعییــن می کنند که »فلان تاریخ جهش 
خواهیم داشــت«!!فرزین همچنیــن با تأکید 
بر اینکه »در فضــای انتظاراتی وضعیتی علیه 
سیاســت تثبیت به وجود می آوردند«؛ تصریح 
کرد: می گویند »دولت کسری بودجه دارد و به 
همین دلیل بازار به هم می ریزد«؛ اول، کسری 
بودجه آنچه اینها می گویند نیست و دوم، اصلًا 
اجازه نمی دهیم کسری بودجه ریالی شود.وی 
به رمزارزها اشاره و خاطرنشان کرد: در رمزارزها 
سیاســت ما این اســت که اگر قانونی شود به 
صــادرات و واردات کمک کند ولی محدودیت 
اعمال شــده به اســتفاده از رمزارزها در داخل 
مربوط می شــود، دلیل آن هم پولشویی است و 
شواهد زیادی داریم که از رمزارز برای پولشویی 

استفاده می شود.
فرزین گفت: قصدمان این است که یک بار 
دیگر قوانین و مقررات این حوزه را مرور کنیم؛ 
اگر به ما کمک کند از آن اســتفاده می کنیم؛ 
تیمی در بانک مرکزی برای این موضوع تشکیل 
شده است و ان شاءالله به اصلاح سیاست های ما 

کمک کند.

بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، به رغم تاثیرهای مثبت تصویب و 
اجرای قانون »حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از کالای 
ایرانی« بر عمق بخشی به ساخت داخل، احکام قانون به صورت کامل اجرا نشده 
و در برخی موارد، اثربخشی پایینی داشــته اند.به گزارش اکوایران، ارزیابی مرکز 

پژوهش های مجلس از »قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور 
و حمایت از کالای ایرانی« نشــان می دهد تنها حدود 9 درصد احکام به صورت 
رضایت بخش اجرا شــده و مابقی احکام یا اثربخشی نداشته یا اثربخشی آن در 
سطح ضعیفی بوده است. »قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور 
و حما یت از کالای ایرانی« ســومین ویرایش از قوانین حمایت از ساخت داخل 
است که مشتمل بر چهار فصل، 24 ماده و 30 تبصره بوده که در سال 1398 به 
تصویب مجلس شورای اسلامی رسیده است.با گذشت چهار سال از تصویب این 
قانون مرکز پژوهش های مجلس در یک گزارش کارشناســی شده به نقاط قوت، 

ضعف و خلاهای موجود در اجرای آن پرداخته است.
اثربخشنبودن80درصداحکام

مرکــز پژوهش های مجلس در این گزارش، وضعیت اجرای قانون و همچنین 
میزان اثربخشــی آن را مورد بررســی قرار داده که نشان می دهد از نظر مجموع 
دست اندرکاران اجرایی )دولت و بخش خصوصی( تنها کمتر از 20 درصد احکام 
به صورت اثربخش اجرا شــده و مابقی یا اثربخش نبوده یا با اثربخشــی ضعیف 
اجرا شــده اند.بر اســاس این گزارش با وجود همه نقاط قوتی که این قانون دارد 
اما در اجرا با چالش های مختلفی روبه رو شده و منتهی به عدم اثربخشی مدنظر 
قانون گذار در برخی از اهداف مدنظر شــده اســت.نتایج این گزارش حاکی از آن 

اســت که به رغم تاثیرهای مثبت تصویب و اجرای این قانون بر عمق بخشــی به 
ساخت داخل، احکام قانون به صورت کامل اجرا نشده و در برخی موارد، اثربخشی 
پایینی داشته اند.بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس از نظر عملکرد، 80 
درصد احکام به صورت ناقص اجرا شده و تنها 14 درصد آنها به صورت کامل اجرا 
شده اند. همچنین ۶ درصد احکام نیز با گذشت چهار سال از تصویب قانون هنوز 
اجرایی نشده اند.علاوه براین، از نظر اثربخشی، تنها حدود 9 درصد احکام به صورت 
رضایت بخش )خوب و متوسط( اجرا شده اند، در مقابل 27 درصد احکام اثربخشی 
نداشته و ۶4 درصد احکام اثربخشی ضعیفی داشته اند.مرکز پژوهش های مجلس 
در گزارش خود عنوان کرده با وجود آنکه در قانون مورد ارزیابی، نهادهایی مانند 
»هیات نظارت« تاسیس شده تا کیفیت اجرای قانون را ارتقا دهد یا تلاش شده تا 
نگاهی جامع به موضوعات مرتبط و ابزارهای تسهیل اجرای قانون صورت گیرد، اما 
در عمل اجرای این قانون با موانع گوناگونی روبه رو شده که ازجمله آنها می توان به 
ضعف در اثربخشی و کارآمدی مطلوب نهادسازی در قانون، عدم اثربخشی احکام 
مرتبط با ابزارهای تسهیل گری و عدم اثربخشی به دلیل تغییرات شرایط در طول 
اجرای قانون اشــاره کرد.برای مواجهه با این مشــکلات، توصیه های این گزارش 
شامل »تسریع در اجرای اثربخش قانون«، »رفع ابهام در اجرای قانون« و » اصلاح 

روند انحراف در اجرای قانون« است.

بانک هایی که در دو سال گذشته از پرداخت وام مسکن 
کوتاهی کردند 2۶ هزار میلیارد تومان جریمه مالیاتی شدند. 
در این میان بانک ها می گویند که وزارت راه و شهرســازی 
مقصر اســت، چون تا پایان ســال 1401 سامانه مربوط به 
تسهیلات را ایجاد نکرده است. معاون وزیر راه و شهرسازی 
امــا در واکنش به ایــن صحبت اعلام کرده کــه اتصال به 
پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن از طریق سامانه تمِ در 
مرداد 1400 راه اندازی شده ولی بانک های خصوصی به آن 
متصل نشدند.به گزارش ایسنا، موضوع جریمه مالیاتی 2۶ 
هزار میلیارد تومانی برای 25 بانک و موسسه اعتباری که در 
پرداخت تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن کوتاهی کردند 
به محل اختلاف نظر بین بانک ها، ســازمان امور مالیاتی و 

وزارت راه و شهرسازی تبدیل شده است.
کمترازیکششمتعهداتپرداختشد

بر اســاس ماده 4 قانون جهش مســکن مصوب مرداد 

1400 بانک ها باید 20 درصد سهمیه تسهیلات تعیین شده 
از ســوی بانک مرکزی را به بخش مسکن پرداخت کنند و 
اگر به این تکلیف عمل نکننــد باید جریمه ای معادل یک 
پنجم عدد تعهد شده به سازمان امور مالیاتی بپردازند. مبلغ 
این جریمه وارد صندوق ملی مسکن خواهد شد تا در حوزه 
ســاخت و عرضه و تولید مســکن به کار گرفته شود. نظام 
بانکی طبق این قانون موظف شــد در سال اول 3۶0 هزار 
میلیارد تومان و در ســال دوم 458 هزار میلیارد تومان وام 
به بخش مسکن بدهد.با گذشت بیش از دو سال از تصویب 
قانون جهش تولید مسکن و برنامه ی دولت مبنی بر ساخت 
چهار میلیون واحد مســکونی بانک ها تنها حدود ۶0 هزار 

میلیارد تومان معادل تقریبی یک ششــم تعهدات خود به 
پروژه نهضت ملی مسکن اختصاص دادند. عمده پرداختی ها 

نیز توسط بانک مسکن صورت گرفته است. 
این در حالی است که در دو سال گذشته همواره مسئولان 
و کارشناسان نســبت به جریمه های ســنگین در صورت 
سرپیچی بانک ها از پرداخت تسهیلات بخش مسکن هشدار 
دادند.سرانجام سه شنبه هفته گذشته سازمان امور مالیاتی 
2۶ هــزار و 2۶3 میلیارد تومان جریمه برای بانک هایی که 
به نوعی از طرح نهضت ملی مسکن جاخالی داده بودند در 
نظر گرفت.به دنبال این ابلاغیه، محمدرضا جمشیدی ـ دبیر 
کانون بانک های خصوصی - اعلام کرد: علت پرداخت نشدن 

تسهیلات مسکن از سوی بانک های خصوصی نبودن شرایط 
لازم برای پرداخت و تاخیر در راه اندازی ســامانه مورد نظر 
توسط وزارت راه و شهرسازی بوده و این سامانه اواخر سال 

1401 راه اندازی شده است.
سامانهراهاندازیشد،بانکها

متصلنشدند
هادی عباســی اصل ـ معاون وزیر راه و شهرســازی در 
واکنش به این صحبــت دبیر کانون بانک های خصوصی به 
ایســنا گفت: از همان ابتدای تصویب قانون جهش تولید و 
تامین مسکن، سامانه تمِ )Tem( تحت عنوان سامانه جامع 
طرح های حمایتی مسکن راه اندازی شد که آیتم مربوط به 
اتصال بانک ها برای پرداخت تســهیلات نیز در آن گنجانده 
شد. بانک های خصوصی بخشی از تعهدات تسهیلات ودیعه 
و تسهیلات خودمالکی را بر اساس آن پرداخت کرده اند اما 

در پروژه های 99 ساله توجهی به آن نشان ندادند.

یک عضو اتاق بازرگانی معتقد است زیرساخت ها یک شبه 
ساخته نمی شود از این رو نباید برای عضویت در اف ای تی اف 
منتظر تعیین تکلیف تحریم ها بود.حالا مدتهاســت بحث 
عضویت یا عدم عضویت در اف ای تــی اف بحث داغ روز در 
عرصه سیاست ایران اســت این در حالی است که بسیاری 
معتقدنــد این تصمیم باید در محافل حقوقی اتخاذ شــود 
و کارشناســان و فعالان اقتصــادی در کنار فعالان حقوقی 
درباره ماهیت این کنوانسیون نظر بدهند اما اینجا مساله به 

سیاست ربط پیدا کرده است.
عباس آرگون عضو اتاق بازرگانی در گفتگو با خبرآنلاین 
در خصــوص اینکه آیا بــدون FATF ایران قادر به تجارت 
بین المللی است؟ پاسخ داد: در بحث ارتباطات بین المللی 
محدودیت های کلی باید برداشته شود. محدودیت های ناشی 
از تحریم هاست و به نوعی پذیرش قواعد تجارت بین المللی 
که یکی از آنها بحث FATF اســت. باید زیرســاخت های 
ارتباط با دنیا را فراهم کنیم و این زیرساخت را نمی توان در 
یک لحظه ساخت از این رو متناسب با ساختار باید شرایط 
را مهیــا کنیم.وی ادامــه داد: از نظر نظام بانکی، ارتباطات، 

بانک ها و کفایت سرمایه و غیره باید استانداردهای روز دنیا 
را در تعامل داشــته باشــیم تا بتوانیم با نظام مالی دنیا در 
تعامل و ارتباط باشــیم. بالاخره منافع ما ایجاب می کند با 
رعایت حفظ و رعایت منافع ملی در پیمان ها و نظامات بین 
المللی هم شــرکت کنیم و بپذیریم.ارگون براین باور است 
بحث تحریم ها، نظام ســوئیفت، بحثFATF است و وقتی 
اینها را نمی پذیرید به نوعی در لیســت سیاه و خاکستری 
می روید و به نوعی درصد ریسک خود را در تامین مالی در 

دنیا افزایش می دهید. 
بالاخره در تسهیلات و نظامات بانکی بخواهید ورود کنید 
و جذب سرمایه داشته باشید اگر این موارد را نپذیرید سطح 
ریسک شما بالاتر است. اینکه با نرخ های بالاتری تسهیلات را 
می گیرید، بهای تمام شده برای ایران بالا می رود. اگر قواعد 
دنیا را بپذیرید می توانید بهای تمام شده محصولات و تامین 
مالی را در حوزه های مختلف کاهــش بدهید. اگر خارج از 

قواعد دنیا باشید باید هزینه های بیشتری پرداخت کنید.
عضو اتــاق بازرگانی در ادامه افــزود: تحریم ها منتج به 
افزایش هزینه ها شده است . درست است که ما کالا تامین 

می کنیم یا می فروشیم ولی قیمت این کار برای تاجر ایرانی 
متفاوت است. متاسفانه بخواهید کالایی تامین کنید قطعا 
نمی توانید از همه ســرویس ها خرید کنید. به دلیل تحریم 
مجبور هســتیم از واسطه ها خرید کنیم و در نتیجه غیر از 
خرید به قیمت بالاتر باید هزینه حمل بیشتری هم پرداخت 
کنیم و ریسک بیشــتری در نقل و انتقالات پولی بپذیریم. 

همچنین کیفیت مدنظر را نمی توانیم تامین کنیم. 
همه اینها در بهای تمام شــده تاثیرگذار است. در سوی 
دیگر، در فروش یا صادرات هم با مشــکل مواجه هســتیم. 
ما کالایمان را با قیمت پائین تری باید بفروشــیم، ریسک 
بیشــتری بابت حمل باید بپردازیم و ریسک بیشتری باید 
تحمــل کنیم و هزینه مالی بیشــتری را پرداخت کنیم در 

نتیجه سود کمتری ببریم.
ایــن فعال اقتصادی گفــت: ما اگر در تحریم نباشــیم 
می توانیــم از نظام بانکی با درصدی از مبلغ کالا، ال ســی 
باز کنیم و کالا تولیــد و حمل کنیم و بعد پول را پرداخت 
کنیم و حتی یوزانس اســتفاده کنیم. وقتی تحریم هستید 
سوئیفت ندارید و نمی توانید ال سی استفاده کنید و تعهدی 

طرف ندارد که کالا را به شــما بدهد. وقتی در نظام ال سی 
است بانک ها در تعامل با هم هستند و شما ریسک حداقلی 
را دارید. ولی وقتی نظام بانکی در این میان نیست با ریسک 

بیشتری می پذیرید.
آرگون در پایان تاکید کرد: باید نظام بانکی ما متناســب 
با اســتانداردهای نظام بانکی دنیا رشــد کنــد. اگر روزی 
محدودیت ها برداشته شود، بتوانید تعامل ایجاد کنید و بازه 
زمانی صرف نشــود تا خود را به سطح استاندارد برسانید تا 
بتوانید ارتباط برقرار کنید. باید از منظر زیرساختی و کفایت 
ســرمایه، بانک ما کارگزار بانک دیگری شود. باید آن سطح 
استانداردهای لازم را داشــته باشیم. استانداردهایی که در 
نظــام بانکی جهانی وجــود دارد بایــد آموزش های لازم را 
ببینیم. نیروی انســانی ما باید در نظام بانکی این آموزش را 
ببیند. وقتی نظام بانکی ما نسبت به نظام بانکی دنیا تعامل 
نداشته باشد عقب می ماند. نباید به خاطر محدودیت همه 
چیز را عقب بیندازیم و آموزش ندهیم. این محدودیت مادام 
العمر نیست و بالاخره برداشته می شود. دوباره بازه زمانی را 

از دست ندهیم که این بسترها فراهم شود.

مرکز پژوهش های مجلس اعلام کرد

اجرای ناقص و اثربخشی بسیار ضعیف قانون حمایت از کالای ایرانی

جریمه منتفی نیست 

تسهیلات مسکن گریبان بانک ها را گرفت

عضو اتاق بازرگانی از رشد هزینه های تولید خبر داد

واردات گران و صادرات ارزان زیر سایه تحریم

محمدرضا فرزین: 

بانک مرکزی مسئول تورم یا مسئول ارز نیست


